
  

1 
 

Referat fra møde i Uddannelsesudvalget for farmakonomuddannelsen 

5. september 2023 kl. 14-16 

Deltagere 

Annette Lund, medicinfaglig konsulent, Københavns Kommune, KL 

Anton Pottegård, Professor, Ph.D., DMSc, Syddansk Universitet 

Bjørn Klinke, afdelingschef for politik og kommunikation, Farmakonomforeningen 

Helle Ahlmann Madsen, bestyrelsesmedlem, Pharmadanmark 

Jakob Bjerg Larsen, politisk chef for klinisk forsøg og lægemiddelproduktion, Lif 

Lisbeth Muurholm, sygehusapoteker, De danske sygehusapotekere 

Mia Bendix Andersen, apoteker, Danmarks Apotekerforening 

Tommy Nørskov Johansen, lektor og studieleder, PharmaSchool, KU 

Saleh Yamollaei, specialkonsulent, Lægemiddelstyrelsen (stedfortræder for Iben Vitved) 

Fra farmakonomuddannelsen: 

Lotte Fonnesbæk, Rektor 

Hassan Salmasi, Uddannelseschef 

Lise Rølmer Nissen, Uddannelsesleder 

Anne Bohr, Leder af studieadministrationen (referent) 

 

Fraværende 

 

An Thuy Huynh, Farmakonomstuderende, DSR 

Dagsorden 

• Velkommen og godkendelse af dagsorden 

• Opsamling efter skriftlig orientering til udvalget fra juni 2023 

• Status vedr. studiestart september 2023 

• Studieordning af 1. september 2023 

• Studiemiljøundersøgelse 2022 

• En status fra sommerens eksaminer 

• Farmakonomuddannelsen som professionsbachelor 

• Eventuelt 

• Kommende møder 

Ad 1. Velkommen og godkendelse af dagsorden 

Mødet startede med en præsentationsrunde af udvalget.  
 
Dagsorden blev godkendt, med tilføjelse til punkt under Eventuelt fremlagt af Anton Pottegård (AP) vedr. 
mulighed for samarbejde i relation til, om farmakonomer kan få adgang til kandidatuddannelsen Data 
Science på SDU. 

Ad 2. Opsamling efter skriftlig orientering til udvalget fra maj 2023  

Afklaring af, om der skulle være spørgsmål til den fremsendte skriftlige orientering fremsendt d. 28. juni 2023 
til udvalget. 
 
Der var ingen afklarende spørgsmål. Orienteringen blev taget til efterretning. 

Ad 3. Status vedr. studiestart september 2023 

Lotte Fonnesbæk (LF) orienterede om status på studiestart. 
 
Der var 336 tilmeldt uddannelsen, da det ordinære optag lukkede d. 11. august. 
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Ved frafald af studerende frem mod d. 22. september er der mulighed for efteroptag, hvis et 
uddannelsesapotek har en konkret kandidat. 
 
Grundet det store optag har det været nødvendigt at tilbyde 60 studerende overnatning på Hotel Hillerød, da 
Pharmakon ikke har mulighed for at tilbyde dem overnatning. 
 
LF konkluderende, at det store optag er positivt især i en tid, hvor andre lignende uddannelser har svært ved 
at tiltrække studerende, dog stiller det store optag også ekstra krav til både uddannelsen og 
uddannelsesapotekerne. 

 

Udvalget tog status til efterretning. 

Ad 4. Studieordning af 1. september 2023 

LF gennemgik de væsentligste ændringer i studieordningen, der er gældende for studerende med studiestart 
1. september 2023.  
 
De væsentligste ændringer er følgende: 

• Uddannelsens læringsmål er brevet tydeligere 

• Teori- og praktikmål er samlet i ét 

• Alle uddannelsens ECTS udprøves og er tilskrevet en af uddannelsens udprøvninger 

• Der indføres mødepligt på første år 

• Der indføres forudsætningskrav. 

 
Udkast til studieordningen har været fremsendt til Apotekerforeningen og Farmakonomforeningen inden 
sommerferien med mulighed for kommentering.  
 
Lisbeth Muurholm (LM) anerkendte arbejdet med studieordningen. LM spurgte ind til baggrunden for 
ændringen i forhold til mødepligt. Lise Rølmer Nissen (LRN) forklarede, at der i den gældende studieordning 
står, at der er mødepligt, men at der ikke er nogle sanktionsmuligheder. Det imødekommer ændringen i den 
nye studieordning, så sanktionerne tydeligt fremgår. 
 
Udvalget tog studieordningen til efterretning. 

Ad 5. Studiemiljøundersøgelse 2022 

LRN gennemgik hovedpointerne fra Studiemiljøundersøgelsen, der blev gennemført i december 2022.  
 
Undersøgelsen er udarbejdet med afsæt i den landsdækkende Danmarks Studiemiljøundersøgelse 2021. 
Undersøgelsen skal gennemføres mindst hvert tredje år. 
 
Det maksimale antal respondenter til undersøgelsen udgjorde 655 studerende. 427 studerende har svaret 
helt eller delvist på spørgeskemaet svarende til 65 %. 
 
En væsentlig pointe i relation til svarene på undersøgelsen er, at nogle studerende var i praktik, da 
spørgeskemaet blev fremsendt. Det kan derfor være svært at vide, om de svarede på spørgsmålene i 
relation til praktikstedet eller til uddannelsen.   
 
Undersøgelsen identificerede indsatsområder indenfor områderne ”Undervisning og læring” og ”Trivsel”. 
 
I relation til ”Undervisning og læring” er der udarbejdet handleplaner indenfor: 

• Rettidig og brugbar feedback 

• Læring, der styrker studerendes inddragelse og refleksion 

• Styrket transfer mellem teori og praksis 

• Praksisrelevant forskning og udvikling i undervisningen 

• Tydeligere sammenhæng mellem krav til produkter/mål i forhold til bedømmelsen 
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I relation til ”Trivsel” er der udarbejdet handleplaner indenfor: 

• Øget synlighed af studievejledningstilbud 

• Styrket ”Sense og belonging” 

• Opmærksomhed på arbejdsmiljø 
 

Studiemiljøundersøgelsen og handleplaner er drøftet med DSR, underviserkollegiet, Pharmakon 
konferencecenter samt uddannelsens ledelse.  
 
I forhold til ”Rettig og brugbar feedback” kom udvalget med følgende refleksioner: 
 
Bjørn Klinke (BK) spurgte til benchmark med lignende uddannelser. LRN orienterede om, at 
farmakonomuddannelsen ligger en anelse dårligere på det område. 
 
AP delte, at feedback scorer lavt på alle uddannelser, og at de unge forstår noget andet ved feedback end 
tidligere generationer. De vigtigste for denne generation er hurtig/rettidig feedback. Derudover bør det 
italesættes, når man yder feedback, så de studerende bliver opmærksomme på det.   
 
I forhold til ” Praksisrelevant forskning og udvikling i undervisningen” kom udvalget med følgende 
refleksioner: 
 
Som eksempel på ovenstående orienterede LRN om et nyt tværprofessionelt forskningsbaseret valgfag i 
samarbejde med Københavns Professionshøjskole. LM roste initiativet, der understøtter ønsket om mere 
forskningsbaseret undervisning på farmakonomuddannelsen. 
 
I forhold til ”Tydeligere sammenhæng mellem krav til produkter/mål i forhold til bedømmelse” kom udvalget 
med følgende refleksioner: 
 
BK delte, at Farmakonomforeningen i deres rådgivning havde dialog med studerende, som oplever, at det er 
svært at finde ud af, hvad de skal op til i forbindelse med de enkelte udprøvninger, og hvad de bliver spurgt 
ind til. Derudover oplever de studerende ikke at få tilbagemelding på det. 
 
LRN bekræftede, at det kan være svært at forstå udprøvningerne, idet der trækkes læring fra tidligere år til 
udprøvninger senere på uddannelsen, men at det ikke er muligt at ændre indenfor den gældende 
bekendtgørelse. Ledelsen for farmakonomuddannelsen er opmærksomme på dette og vil tage højde for det i 
en kommende ny professionsbacheloruddannelse. 
 
I forhold til ”Opmærksomhed på arbejdsmiljø” kom udvalget med følgende refleksioner: 
 
BK ønsker mere information om dette punkt også gerne i relation til stress. 
 
AP supplerede med, at opmærksomheden omkring arbejdsmiljø også er interessant at se på i forhold til 
apotekerne og samfundet generelt. 

Ad 6. En status fra sommerens eksaminer 

Der er afholdt omprøver i august, og de sidste karakterer blev offentliggjort den 28. august. Der er yderligere 
37 nyuddannede efter omprøverne, hvilket giver i alt 155 nyuddannede farmakonomer i sommeren 2023. 
 
De mundtlige eksamener ligger på niveau med tidligere årgange. 
 
Der er flere end vanligt, der er dumpet i de skriftlige prøver. Der er ikke nogen entydig forklaring og flere 
faktorer kan spille ind. Institutionen vil analysere lidt i baggrunden for dette - herunder se på gennemsnit i 
forhold til tidligere årgange, karakter i dansk fra adgangsgivende eksamen i forhold til tidligere årgange mv.  
 
Derudover har der været en stigning i antallet at plagiatsager. Sagerne har karakter af ”klassiske” sager som 
manglende kildehenvisning, manglende citatangivelse mv.  
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AP fortalte, at man på SDU gerne vil stramme sprogkravet til dansk, da vurderingen er, at fx VUCs niveau for 
dansk ikke er tilstrækkeligt. Hvis sprogkrav ændres, er det vigtigt at huske varsling i forhold til dette. 
 
Tommy Nørskov Johansen (TNJ) orienterede om, at der på KU tidligere er gennemført undersøgelser på 
området, og konklusionen derfra var, at det ikke var karakter i dansk, der var afgørende for, om man klarede 
sig godt men derimod det generelle karakgennemsnit og matematikkarakteren.   
 

Ad 7. Farmakonomuddannelsen som professionsbachelor 

LF gav en status i forhold til prækvalifikationen af farmakonomuddannelsen som professionsbachelor. 

 

Den store udfordring finansieringen af kostophold. Der blev før sommeren sendt en henvendelse til 

Sundhedsministeren med henblik på en dialog om muligheder. Der er ultimo august kommet svar fra 

ministeren, der beder om, at embedsmænd fra Sundhedsministeriet sættes sammen parterne. LF fortalte, 

at parterne har prioriteret, at det bliver Københavns Professionshøjskole, Danmarks Apotekerforening og 

rektor for farmakonomuddannelsen der mødes med embedsværket.  

 

Orienteringen blev taget til efterretning.  

Ad 8. Eventuelt 

AP fremlagde tankerne, om hvorvidt farmakonomer fremover skulle kunne blive optaget på 
kandidatuddannelsen Data Science på SDU. 
 
Der var stor tilslutning i udvalget til at undersøge muligheden nærmere. 
 
AP vil skabe kontakt mellem de relevante parter til en videre drøftelse om emnet.     

Ad 9. Kommende møder 

LF foreslog, at det kommende møde bliver et fysisk møde på Pharmakon. 
 


